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PROTOKÓŁ NR  25-8/2016 

z posiedzenia Komisji Kultury  

Rady Miasta Gdańska 

które odbyło się  28 września 2016 roku 

w sali 208 Nowego Ratusza przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 

Komisja rozpoczęła posiedzenie o godzinie 16:00, zakończyła o godzinie 18:30. 

 

Obecność : 

W posiedzeniu uczestniczyło 5 członków komisji, wg listy obecności, która stanowi 

załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Lista obecności pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu komisji stanowi 

załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury Marek Bumblis otworzył posiedzenie, powitał 

zebranych i stwierdził quorum. Poinformował, że porządek posiedzenia został 

wysłany do radnych drogą elektroniczną – porządek posiedzenia stanowi załącznik 

nr 3 do protokołu. 

 

Przewodniczący zaproponował zmianę kolejności omawianych tematów oraz  

wprowadzenie do porządku posiedzenia druku 830. 

Po uwzględnieniu zmian porządek posiedzenia przedstawiał się następująco: 

1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2016 - 2045 – 

druk nr 825. 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Miasta Gdańska na 2016 r. - druk nr 826. 

3. Informacja o przebiegu wykonania budżetu Miasta Gdańska za I półrocze 2016 

roku. 

4. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy: 

4.1 Rondo im. Tadeusza Bolduana – druk nr 805. 

4.2 Rondo Graniczne Wolne Miasto Gdańsk – Rzeczpospolita Polska (1920 – 1939) 

– druk nr 806. 

4.3 Aleja Macieja Płażyńskiego – druk nr 830. 

5. Rondo Guntera Grassa. 

6. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki 

nad Zabytkami Miasta Gdańska na lata 2016 – 2019 – druk nr 809. 

7. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie Gminie 

Luzino pomocy finansowej w formie dotacji celowej w kwocie 15 000 zł – druk nr 

828. 
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8. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wzniesienia Pomnika Żołnierzy 

Wyklętych – druk nr 819. 

9. Burmistrz Herman Stargard (informacja historyczna o życiu i działalności 

burmistrza).  

10. Inicjatywa Stowarzyszenia Edukatorów i Terapeutów „Zaczarowani” dotycząca 

rehabilitacji Anny Kruger. 

11. Wolne wnioski, sprawy wniesione, korespondencja.   

   

 

Porządek obrad poddano pod głosowanie.  

 

USTALENIA KOMISJI:  

Komisja, jednogłośnie, 4  głosami „za”– przyjęła proponowany porządek. 

 

PUNKT 1 

Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2016 – 2045 - druk 

nr 825. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 825 – Sprawa: BRMG-S.0006.273.2016 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 

Maria Wojnarowska – kierownik w Wydziale Budżetu Miasta i Podatków 

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, jednogłośnie 4 głosami „za” postanowiła odstąpić od opiniowania 

przedmiotowego projektu uchwały z uwagi na brak zmian w zakresie działania 

komisji. 

Opinia 25-8/111-41/16 
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PUNKT 2 

Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

Miasta Gdańska na 2016 r. – druk nr 826. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 826 – Sprawa: BRMG-S.0006.274.2016 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 

Maria Wojnarowska – kierownik w Wydziale Budżetu Miasta i Podatków 

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, 4 głosami „za” przy 1 głosie „wstrzymującym się” pozytywnie zaopiniowała 

przedmiotowy projekt uchwały. 

Opinia 25-8/112-42/16 

 

PUNKT 3 

Informacja o przebiegu wykonania budżetu Miasta Gdańska za I półrocze 2016 roku. 

________________________________________________________________________ 

Sprawa: WBMiP-I.3034.29.2016.IŚ 

Maria Wojnarowska – kierownik w Wydziale Budżetu Miasta i Podatków 

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

PUNKT 4.1 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy: Rondo im. Tadeusza 

Bolduana – druk nr 805. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 805 – Sprawa: BRMG-S.0006.253.2016 
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(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 

projekt uchwały. 

Opinia 25-8/113-43/16 

 

PUNKT 4.2 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy: Rondo Graniczne Wolne 

Miasto Gdańsk – Rzeczpospolita Polska (1920 – 1939) – druk nr 806. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 806 – Sprawa: BRMG-S.0006.254.2016 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Danuta Bociewicz – Stowarzyszenie Przyjaciół Dzielnicy Kokoszki 

Przedstawiła inicjatywę nadania nazwy: Rondo Graniczne Wolne Miasto Gdańsk – 

Rzeczpospolita Polska (1920 – 1939). 

Krzysztof Nowotarski – przewodniczący zarządu dzielnicy Kokoszki 

Poparł inicjatywę. Powiedział, że jako rada dzielnicy nie mają zastrzeżeń. 

 

Więcej głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 
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Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 

projekt uchwały. 

Opinia 25-8/114-44/16 

 

PUNKT 4.3 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy: (Aleja Macieja 

Płażyńskiego) – druk nr 830. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 830 – Sprawa: BRMG-S.0006.278.2016 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 

Bogumił Koczot – dyrektor Wydziału Geodezji 

Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 

projekt uchwały. 

Opinia 25-8/115-45/16 

 

PUNKT 5 

Rondo Guntera Grassa. 

________________________________________________________________________ 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Powiedział m.in., że Gunter Grass jest identyfikowany z Gdańskiem i jego kulturą. 

Dodał, że wnioskowanie do prezydenta o przyspieszenie nadania nazwy ulicy lub 

rondu jest w interesie Gdańska. Przypomniał, że w maju komisja się do Prezydenta 

Miasta Gdańska o zarezerwowanie nazwy Rondo Guntera Grassa we Wrzeszczu, u 

zbiegu ulic: Wajdeloty i Aldony. Zaproponował, żeby komisja zwróciła się z 

formalnym wnioskiem o nadanie takiej nazwy. 

 

USTALENIA KOMISJI: 
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Komisja Kultury Rady Miasta Gdańska zwróciła się do Prezydenta Miasta Gdańska z 

wnioskiem o nazwanie ronda u zbiegu ulic: Wajdeloty i Aldony, imieniem Guntera 

Grassa przed upływem 5 lat od dnia śmierci, zgodnie zapisami uchwały nr L/1126/14 

Rady Miasta Gdańska z dnia 27 marca 2014 r. w sprawie zasad stosowanych przy 

nadawaniu nazw ulicom, placom i innym terenowym obiektom publicznym oraz 

drogom wewnętrznym w Gdańsku.  

Powyższy wniosek został przyjęty pozytywnie – jednogłośnie 5 głosami „za”. 

WNIOSEK NR 25 - 8/23 - 10/16 

 

 

PUNKT 6 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad 

Zabytkami Miasta Gdańska na lata 2016 – 2019 – druk nr 809 z autopoprawką. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 809 – Sprawa: BRMG-S.0006.257.2016 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 

Janusz Tarnacki – zastępca miejskiego konserwatora zabytków 

Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem 

 

Głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, jednogłośnie, 4 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 

projekt uchwały. 

Opinia 25-8/116-46/16 

 

PUNKT 7 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie Gminie 

Luzino pomocy finansowej w formie dotacji celowej w kwocie 15 000 zł – druk nr 

828. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 828 – Sprawa: BRMG-S.0006.267.2016 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 
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Barbara Frydrych – zastępca dyrektora Biura Prezydenta ds. Kultury 

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem 

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji 

Zwróciła uwagę, że na Komisji Strategii i Budżetu Pani skarbnik miała zastrzeżenia 

co do zgodności z finansowaniem przez samorządy. 

Barbara Frydrych – zastępca dyrektora Biura Prezydenta ds. Kultury 

Wyjaśniła, że sprawa gruntownie przeanalizowana i dotacja może być udzielona. 

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji 

Zapytała, czy kiedykolwiek zdarzyła się sytuacja, żeby gdański samorząd wsparł 

powstanie pomnika w Gdańsku? 

Marcin Stąporek – przedstawiciel Biura Prezydenta ds. Kultury 

Wyjaśnił, że podobna była sytuacja z niezrealizowanym dotąd Pomnikiem 

Pomordowanych Pomorzan. Miasto Gdańsk dofinansowało inicjatywę kwotą około 

100 000 zł na konkurs rzeźbiarski i wyłonienie projektu. Dodał, że ostatnim 

pomnikiem budowanym ze środków gminy był Pomnik Kindertransportów przy dworcu 

kolejowym. Wyjaśnił, że zasada jest taka, że inicjatorzy pokrywają koszty 

pomników, a gmina finansuje zagospodarowanie terenu. Przypomniał, że pomnik w 

hołdzie Kresowianom był w całości sfinansowany z budżetu Biura Prezydenta ds. 

Kultury. 

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji 

Zwróciła uwagę, że poprzednia dyrektor BPK, Pani Anna Czekanowicz tłumaczyła jej, 

że samorząd nie dokłada się finansowo do powstawania pomników i tablic.  

Katarzyna Kucz – Chmielecka – kierownik w Biurze Prezydenta ds. Kultury 

Wyjaśniła, że wszystko zależy od sposobu w jaki rodzi się idea samego pomnika i od 

tego, jak daleko sięgniemy w przeszłość i historię ich budowania. Poinformowała, że 

jest to zadanie fakultatywne gminy, czyli nieobowiązkowe. Dodała, że generalna 

zasada jest taka, że dokładamy środki finansowe do zagospodarowania otoczenia 

pomników. Jako przykład podała pomnik Pomordowanych Pomorzan. Wyjaśniła, że 

pomnik miałby powstać w Luzinie, gdzie gmina Gdańsk nie mogłaby zrobić 

zagospodarowania otoczenia. Tam można dołożyć się tylko do budowy pomnika. 

Zwróciła uwagę na sposób powstawania pomników i ich projektów. Jeśli miasto 

miałby się dokładać do powstania pomników to powinno mieć wpływ na ich formę. 

Powiedziała, że w ostatnich latach najczęściej wnioskodawcy przychodzą z własnymi 

projektami. Jest to trudna sytuacja, bo wygląda to jakby miasto kupowało pomnik.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 
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Powiedział, że ostatnim czasie zauważalny jest trend narzucania władzom miasta 

stawiania pomników, wg przygotowanych projektów, we wskazanym miejscu. 

Zapewnił, że zgodnie z uchwałą pomnikową będzie starał się, aby projekty pomników 

powstawały na zasadzie konkursów. Przypomniał, że prezydent ma prawo odstąpić 

od trybu konkursowego.      

Dorota Dudek – wiceprzewodnicząca komisji 

Zapytała jak wygląda procentowo takie wsparcie? 

Barbara Frydrych – zastępca dyrektora Biura Prezydenta ds. Kultury 

Powiedziała, że całościowy koszt to 90 000 zł. Poinformowała, że prowadzona była 

zbiórka publiczna. Rada gminy Luzino przeznaczyła na ten cel 30 000 zł. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Zapytał czy jest już gotowy projekt pomnika. Poprosił o przedstawienie jego komisji. 

Barbara Frydrych – zastępca dyrektora Biura Prezydenta ds. Kultury 

Powiedziała, że jak projekt będzie gotowy komisja zostanie z nim zapoznana. 

 

Więcej głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 

projekt uchwały. 

Opinia 25-8/117-47/16 

 

PUNKT 8 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wzniesienia Pomnika Żołnierzy Wyklętych – 

druk nr 818. 

________________________________________________________________________ 

Druk nr 818 – Sprawa: BRMG-S.0006.276.2016 

(Oryginał uchwały przy protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 29.09.2016 r.) 

Barbara Frydrych – zastępca dyrektora Biura Prezydenta ds. Kultury 

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem 
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Krzysztof Drażba – przedstawiciel Instytutu Pamięci Narodowej 

Przedstawił inicjatywę wzniesienia . Zapoznał komisję z treścią sentencji, która ma 

znaleźć się pod pomnikiem. 

Anna Kołakowska – radna miasta Gdańska 

Zapoznała komisję z projektem pomnika. 

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Zapytał czy napis, który znajdzie się na pomniku jest formalnie załączony do projektu 

uchwały? Dodał, że jeśli nie został zgłoszony, to powinien w formie autopoprawki być 

zgłoszony. Wyjaśnił, że jest to problem natury prawnej i zalecił niezwłoczne 

rozwiązanie sprawy. 

Anna Kołakowska – radna miasta Gdańska 

Odczytała treść sentencji, która zostanie umieszczona pod pomnikiem. 

Agnieszka Owczarczak – członek komisji 

Zgłosiła uwagę, aby treść napisu była formalnie częścią uchwały. Zwróciła uwagę na 

występujące błędy interpunkcyjne. 

Krzysztof Drażba – przedstawiciel Instytutu Pamięci Narodowej 

Poinformował, że bezzwłocznie zastosują się do zgłoszonych uwag. 

 

Więcej głosów w dyskusji nie było. Przystąpiono do opiniowania. 

 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja, jednogłośnie, 5 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 

projekt uchwały. 

Opinia 25-8/118-48/16 

 

PUNKT 9 

Burmistrz Herman Stargard (informacja historyczna o życiu i działalności 

burmistrza).  

________________________________________________________________________ 

Piotr Paluchowski – przedstawiciel Muzeum Historycznego Miasta Gdańska 
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Przedstawił sylwetkę burmistrza Hermana Stargarda. Powiedział m.in., że urodził się 

on na przełomie XIX i XV wieku. Najpierw był ławnikiem, potem rajcą. W 1452 r. 

został burmistrzem. Jego życie i rządy przypadło na czas wojny trzynastoletniej. Był 

dowódcą wojsk gdańskich i jego oddziały toczyły działania wojenne na Żuławach i w 

okolicach Gniewu. 1461 r. został wysłany przez Radę Miejską Gdańska jako poseł, 

przedstawiciel Gdańska do króla polskiego Kazimierza Jagiellończyka. Podczas tej 

podróży został pojmany, torturowany i zabity, a jego ciało spoczęło wg kronik 

historycznych, w zamkowej studni.  

Marek Bumblis – przewodniczący komisji 

Powiedział, że jest wola, aby tę postać uhonorować podczas wmurowania tablicy 

na zamku w Gniewie. Poparł inicjatywę.  

Więcej głosów w dyskusji nie było.  

 

PUNKT 10 

Inicjatywa Stowarzyszenia Edukatorów i Terapeutów „Zaczarowani” dotycząca 

rehabilitacji Anny Kruger. 

________________________________________________________________________ 

Beata Pawlik – prezes Stowarzyszenia Edukatorów i Terapeutów  

Przedstawiła inicjatywę przywrócenia dobrego imienia Pani Anny Kruger skazanej 

wyrokiem Sądu Miejskiego Starego Miasta Gdańska w 1659 r. oraz w ramach 

rehabilitacji, podjęcia stosownych działań zmierzających do odpowiedniego 

uczczenia pamięci jej osoby.  

Po dyskusji, w której udział wzięli: Paweł Popielarski – przedstawiciel Stowarzyszenia 

Edukatorów i Terapeutów, Marek Bumblis – przewodniczący komisji, Waldemar 

Ossowski – dyrektor Muzeum Historycznego Miasta Gdańska, Piotr Paluchowski – 

przedstawiciel Muzeum Historycznego Miasta Gdańska, Beata Pawlik – prezes 

Stowarzyszenia Edukatorów i Terapeutów, komisja ustaliła co następuje. 

USTALENIA KOMISJI: 

Komisja Kultury Rady Miasta Gdańska zwróciła się do Prezydenta Miasta Gdańska z 

prośbą o sporządzenie opinii prawnej przez historyka prawa, dotyczącej ciągłości 

kompetencji sądowniczych dawnych ław miasta i kompetencji aktualnej Rady Miasta 

Gdańska w kontekście rehabilitacji Pani Anny Kruger. 

Powyższy wniosek został przyjęty pozytywnie – jednogłośnie 5 głosami „za”. 

WNIOSEK NR 25 - 8/24 - 11/16 
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 PUNKT 11 

Wolne wnioski, sprawy wniesione, korespondencja. 

________________________________________________________________________ 

W tym punkcie głosów nie było. 

 

Przewodniczący podziękował wszystkim obecnym za przybycie. 

Na tym posiedzenie zakończono. Godzina 18:30.  

 

Przewodniczący  

Komisji Kultury  

 Marek Bumblis 

Protokołowała: 

Ewelina Szymczyk  

Biuro Rady Miasta Gdańska 

 

 


